
  

 



  

Vážení spoluobčané, 

 

 přiblížil se konec roku 2013 a tak bych 

vás rád seznámil s činností zastupitelstva 

obce, se základními prioritami a finanční 

situací. 

 Zastupitelstvo obce se do současné 

doby sešlo celkem 7 x, vždy bylo zasedání 

řádně oznámeno prostřednictvím úředních 

desek. Na svých zasedáních se zaobíralo 

aktuálními problémy a rozhodovalo o 

žádostech, investicích, opravách a záměrech 

dalšího rozvoje obce. 

 Největší připravovanou investicí je 

výstavba nové splaškové kanalizace a 

čistírny odpadních vod. Jak už jsem 

několikrát sdělil, nutnost investice je 

vyvolána platnou legislativou a nikoli 

přáním starosty nebo zastupitelstva obce. 

Nikdo z nás nechce mít v obci rozkopané 

cesty, kde některé jsou již tak ve špatném 

stavu, ale jiné řešení, které by vám umožnilo 

bezstarostné vypouštění odpadních vod, se 

v současnosti nenabízí. Do dnešní doby je 

vypracována projektová dokumentace včetně 

přípojek, čekáme na vydání změny 

územního rozhodnutí, ke které došlo 

v důsledku změny trasy vedení kanalizace 

nebo zásahu do pozemků, které nebyly 

součástí vydaného územního rozhodnutí. 

V současné době probíhá výběrové řízení na 

správce stavby a připravuje se vyhlášení 

výběrového řízení na zhotovitele stavby. 

Vzhledem k velikosti projektu a dobré 

znalosti zákona o veřejných zakázkách, je 

provádění výběrových řízení zadáváno 

firmám, které se uvedenou problematikou 

zaobírají.   

     Další probíhající akcí je tvorba nového 

územního plánu obce. Po určitém zdržení 

způsobeném dlouhodobou nemocí 

pověřeného pracovníka Městského úřadu 

Náchod a nutností vypracování studie 

dopadu na životní prostředí, probíhají další 

práce na tvorbě plánu k veřejnému 

projednání. Veškeré požadavky občanů byly 

zapracovány do návrhu zadání a postoupeny 

k projednání příslušným úřadům. Převážně 

se jednalo o změnu využití území, většina 

žadatelů chce na uvedených pozemcích 

stavět. Chci jen podotknout, že součástí 

tvorby nového územního plánu je také návrh 

infrastruktury. Pokud nebude možné 

infrastrukturu vybudovat, tak majitelé 

nebudou moci na svých pozemcích stavět.  

     Obec v letošním roce uspěla v řadě 

podaných žádostí o dotaci, kde 

nejvýznamnější je dotace na výstavbu 

splaškové kanalizace a ČOV ve výši 44 mil. 

Kč z celkových uznatelných nákladů 49 mil. 

Kč. Dále obdržela dotaci na tvorbu nového 

územního plánu ve výši 100 tis. Kč a dotaci 

na úroky z úvěru ve výši 82 tis. Kč. 

 Hospodaření obce probíhá dle 

schváleného rozpočtu obce. Rozpočtové 

příjmy jsou už v některých ukazatelích 

překročeny, zejména v DPH, kde jsme už 

obdrželi o 185 tis. Kč více. Vzhledem 

k přesunu termínů plateb u některých akcí do 

příštího roku lze předpokládat, že i výdaje 

obce budou v letošním roce nižší než byly 

rozpočtovány. Obec splácí úvěr ve výši 4 

mil. pořízený v rámci výstavby 

infrastruktury v Kalaboně. K 31. 10. 2013 

zbývá doplatit 2,866 mil. Kč. Dále 

prostřednictvím dobrovolného svazku obcí 

splácí 5 mil. úvěr pořízený na vybudování 

plynofikace obce, kde zbývá ještě zaplatit 

268 tis. Kč. Stav peněžních prostředků na  



  

Vítání občánků 
 

V neděli 13. 10. 2013 se v místním 

pohostinství konalo slavnostní 

přivítání nových občánků obce Žďárky. 

Pan starosta Ing. Vladimír Jerman 

společně s dětmi z naší Základní a 

Mateřské školy přivítal 4 děti.  

  

Přivítáni byli 2 chlapci (Radek Ducháč , 

Adam Navrátil) a 2 děvčátka (Zora 

Bartoňová, Petra Šimková).  

 

Přejeme hodně zdraví a krásné dětství.  

 

 

 

 

 
 

běžném účtu k  31. 10. 2013 činí 4,912 mil.    

Kč. Tato moje krátká zpráva zcela 

nevystihuje vše, co bylo v letošním roce 

uděláno. Řada věcí, které se jeví jako 

samozřejmost, byla zajišťována průběžně 

během roku a některé by se těžko 

uskutečnily bez vaší pomoci. Za toto chci 

poděkovat všem, kteří se v rámci svých 

možností spolupodíleli na udržování pořádku 

a zvelebování naší obce. 

 

 

 

 

 Závěrem bych vám všem chtěl popřát hezké 

a klidné prožití vánočních svátků a hodně 

zdraví, štěstí a spokojenosti v roce 2014.      

 

           Ing. Vladimír Jerman  
 starosta obce 

 

                                                        

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

Obecní statistika: 

očet obyvatel 

K 1. 1. 2013 činil stav obyvatel 555. 

Přibylo 12 obyvatel tj. 10 

přistěhovaných, 2 nově narození a dále 

ubylo 14 obyvatel tj. 9 odstěhovaných a 5 

úmrtí. Celkový stav obyvatel naší obce činí 

ke dni uzávěrky zpravodaje 553. 

 

ivotní jubilea 

 V letošním roce oslavilo nebo oslaví 

16 občanů svá životní jubilea. 

 70 let              8 občanů 

75 let    3 občané 

80 let    2 občané 

85 let   3 občané 

 

Nejstarší občan naší obce v letošním roce 

oslavil 91 let a nejmladšímu jsou necelé 4 

měsíce. 

Všem blahopřejeme! 

P 

Ž 



  

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

UPOZORNĚNÍ 

 

Žádáme spoluobčany o řádné označení 

svých objektů číslem popisným a vybavením 

typizovanou  poštovní schránkou, která bude 

pravidelně vybírána. Tím bude zabráněno 

zbytečným stížnostem. 

 
 

 

 

 

 
 

Poplatek za odvoz a uložení komunálního 

odpadu je v roce 2014 stanoven  na částku 

Kč 520,--.  

 

Ostatní poplatky zůstávají ve stejné výši jako 

v roce 2013. 

 
 

Knihovna informuje 

 

Nyní máme ve výpůjčce nové knihy pro děti 

i dospělé z Městské knihovny v Náchodě. 

V nabídce jsou také zajímavé časopisy – 21. 

století a Lidé a země. Ráda uvítám i Vás a 

poradím při výběru knížek a časopisů. 

 

 

 

 

Myslím, že význam naší malé knihovny je 

také v tom, že je místem pravidelného 

setkání lidí, kteří zde získávají informace o 

dění v obci. V pravidelném čase tu potkávají 

sousedy a známé, postěžují si na počasí, i na 

vlastní trápení. Vzájemně se vyslechnou a 

vracejí se domů s knížkou, ale i s lepší 

náladou. 

Knihovna tak 

zůstává i 

nadále 

kulturním a 

společenský

m centrem i 

v naší malé 

obci. 

 

          Krásné zimní dny  s knihou 

přeje knihovnice 

 

 

Z důvodů vánočních svátků bude 

dne 23.12.2013 

Obecní úřad Žďárky uzavřen. 

 
Dne 30.12.2013 

bude běžný provoz. 

 



  

Zprávy z Mateřské školky 

 
Nový školní rok 2013/2014 jsme zahájili v pondělí 2. září. Na tento školní rok nám byla udělena 

výjimka, došlo k navýšení kapacity z 25 na 28 dětí (17 dívek, 11 chlapců, z toho 12 dětí jsou 

předškoláci). Důvodem byl velký zájem o umístění dětí do školky. Abychom se všichni do naší 

školky vešli, musel být zakoupen stůl do jídelny, lehátka do ložnice a upravena místa v šatně, 

hygienické zařízení v podkroví bylo vybaveno přívodem teplé vody.  

 

Zpestření pro předškoláky: 

V tomto školním roce jsme se připojili ke škole do projektu Evropské dobrovolné služby – každé 

pondělí probíhá výuka anglického jazyka pod odborným dohledem studentky z cizí země 

(Annika z Estonska). 

 

Naše nejlepší zážitky: 

 

Září 

 - navštívili nás manželé 

Píšovi spolu s dětmi 

Šimonem, Nelou a 

Kubíkem a sehráli nám 

velice pěkný „indiánský 

příběh“ 

- pěkné podzimní 

počasí nám 

umožnilo trávit 

hodně času na naší 

zahradě a užít si 

nové trampolíny. 

Za její instalaci 

děkujeme pí. 

Staňkové a panu 

starostovi. 

 

Říjen  

– naší další kulturní akcí 

byla návštěva Jiráskova 

divadla v Hronově, kde 

jsme shlédli společně se 

školou „Čarodějnou 

pohádku“ 

 

Listopad 

 – s příjezdem Martina na 

bílém koni (11. 11.) nás 

čekalo ve školce 

„mlsáníčko“. Pod vedením 

Jany Píšové jsme všichni 

tvořili martinské rohlíčky, 

které nám paní kuchařky  

upekly a ještě ten den jsme 

si na nich pochutnali. 

 

Prosinec 

– Vánoce se kvapem blíží, 

pilně se připravujeme, 

učíme se básničky a 

koledy, se kterými 

vystoupíme na akci 

„rozsvícení stromečku“ u 

naší obce a na vánoční 

besídce v tělocvičně 

společně se školou. Přijďte 

se na nás podívat a 

společně s námi si prožít 

tento předvánoční čas.  

 

  

 

 

 

Poděkování: 

Děkujeme truhláři panu Jaromíru Krtičkovi za drobné opravy.  

                             

Přejeme všem klidné a pohodové Vánoce. 
 



  

Ze školy 
Podzim je už téměř za námi a tím pádem také kus 

práce a trochu zábavy. Ve škole máme 44 dětí, v první třídě je 

jich 9.   

Na první školní den nás letos moc mile překvapila 

výzdoba dvorku a celé budovy školy od paní školnice 

Pašťalkové. Hodně kytiček, postavičky a zvířátka ze sena a 

mnoho dalšího.  

Po slavnostním zahájení školního roku 2013/2014 nás 

už čekaly běžné školní dny. Všechny ročníky pracují podle 

školního vzdělávacího programu „Škola 

v pohodě“, který jsme během hlavních 

prázdnin doplnili a přepracovali podle 

nových požadavků Rámcového 

vzdělávacího programu pro základní 

vzdělávání. 

Kromě běžné každodenní práce ve vyučování žáci už 

shlédli ve škole divadelní představení Zatovláska, byli na 

pohádce v Jiráskově divadle v Hronově, účastnili se 

projektového dne s názvem Den stromů a ti starší si užili 

Halloween.  

Opět máme ve škole dobrovolnici pro práci s dětmi. 

Jmenuje se Annika Karotamm  a je z Estonska. Ve své zemi 

studuje na vysoké škole obor se zaměřením na psychologii a 

volnočasové aktivity dětí. Kromě běžné práce s dětmi v ZŠ 

chodí učit angličtinu i do mateřské školy k předškoláčkům a 

ve škole s dětmi pracuje na projektu o Estonsku. 

Letos jsme využili 

nabídku na profesionální 

výuku bruslení na zimním 

stadionu v Náchodě. Děti 

pojedou pětkrát bruslit pod 

odborným vedením 

zkušené trenérky 

krasobruslení. V lednu pak 

zahájíme výuku plavání 

v plavecké škole Dena 

v Náchodě. Na další 

období letošního školního 

roku máme ještě 

naplánovaná divadelní 

představení ve škole, ale i 

v Beránku v Náchodě a 

v Jiráskově divadle 

v Hronově. Také 

předvánoční vyrábění, další 

projektové dny, vybíjenou 

s rodiči, nějaké soutěže, 

práce v zájmových 

kroužcích, školu v přírodě 

a hlavně vánoční besídku 

v kulturním domě ve 

Žďárkách. Ta bude 14. 

prosince 2013 od 16 hodin. 

Všechny vás srdečně 

zveme a těšíme se na hezký 

podvečer. 

 

Přejeme vám ještě hodně podzimních slunečných 

dnů prožitých ve zdraví a dobré náladě.  

                   Milena Štelzigová 

 

 

 

  

UPOZORNĚNÍ 
 

MŠ, ZŠ a ŠJ budou uzavřeny od pondělí 23. 12. 2013 
a 

provoz bude znovu obnoven v pondělí 06. 01. 2014 



  

 
 

 
Z naší kulturní a společenské činnosti: 

 

 16. 2. jsme uspořádali tradiční, již 110. hasičský ples. 

 30. 4. jsme na našem cvičišti uspořádali akci „pálení čarodějnic“ spojenou  

 s ohňostrojem. 

 15. 3. jsme uspořádali v místním pohostinství besedu nad kronikou.  

 10. - 12. 5. byl uspořádán pobytový zájezd na chatu Eva ( Deštné v Orlických horách). 

 Zájezdu se zúčastnilo 43 členů SDH a jejich rodinných příslušníků. 

 14. 9. se pro členy SDH uskutečnilo opékání kýt na našem cvičišti. 

 23. 11. se vedoucí MH zúčastní shromáždění vedoucích MH v Horních Rybnících. 

 30. 11. proběhne výroční valná hromada SDH Žďárky. 
 

Členové výboru se zúčastnili těchto školení:  

 

 18. 1. bylo provedeno školení našeho zásahového družstva. 

 22. - 23. 3. se Leona Lamková zúčastnila kurzu vedoucích mladých hasičů v Teplicích 

nad Metují.  Po úspěšném složení zkoušek získala první stupeň vedoucího mládeže.  

 27. 3. se Jerman Pavel a Hurdálek Jiří zúčastnili školení rozhodčích v Náchodě. 

 18. - 19. 10. absolvoval Radek Vytlačil školení preventistů v HZS Velké Poříčí.  

 12. 11. se br. Bohadlo, ing. Jerman Miloš, ing. Jerman Vladimír a Miler Miloš zúčastnili 

školení starostů, jednatelů, velitelů a pokladníků v HZS Velké Poříčí. 

 Starosta sboru Bohadlo Antonín se zúčastnil okresního shromáždění starostů dne 26. 4. 

v Polici nad Metují a 8. 11. ve Velké Jesenici.           

 
     

 K naší ostatní činnosti : 

 

 V dubnu jsme provedli jarní úklid 

před hasičskou zbrojnicí. 

            Uskutečnila se řada dalších brigád,    

např. na přípravu akce pálení  

čarodějnic, přípravy  

            na opékání kýt a další. 

 Dále jsme obnovili nátěry opláštění 

buněk na cvičišti.  

 Členové výboru mají v zimních 

měsících rozdělené služby na úklid 

sněhu před  

      hasičskou zbrojnicí. 

 V listopadu bylo provedeno 

zazimování naší techniky. 

 Zajišťujeme také asistenční hasičské 

hlídky při pořádání kulturně 

společenských akcí  

     v tělocvičně dle požadavků 

pořadatelů, resp. vlastníka objektu, tj. 

obce Žďárky. 

 V současné době již probíhají přípravy 

k zajištění našeho 111. plesu. 

 V příštím roce oslaví náš sbor 135 let 

od svého založení. Oslavy plánujeme 

na letní měsíce.



  

Z činnosti na úseku cvičení a soutěží našich družstev mužů a žen:  

 

 25. 5. se konala v dopoledních hodinách okrsková soutěž v Bystrém.  

Za náš sbor startovalo jedno družstvo mužů, které obsadilo 3. místo. Na prvním místě se 

umístilo Bystré a druhé bylo družstvo Velkého Poříčí „A“. 

 7. 9. na tradiční soutěži veteránů ve Vysoké Srbské obsadilo naše družstvo mužů  

 šesté místo. 

 26. 11. se naše zásahové družstvo zúčastní okrskového námětového cvičení 

ve Velkém Poříčí. 
   

 
Mladí hasiči: 

 

      Již 5. rokem se schází družstvo mladých hasičů, kteří pracují 

pod vedením odborně vyškolených vedoucích, Štefana Komára a 

Leony Lamkové. V současné době je evidováno 20 mladých 

hasičů. 

      Začátkem příštího roku plánujeme vybudovat v objektu 

obecního úřadu klubovnu pro mladé hasiče. 

      V letošním roce se po dlouhodobé přípravě zúčastnila 2 

družstva mladých hasičů několika soutěží. Družstvo mladých 

hasičů se dne 21. 9. 2013 zúčastnilo soutěže v Jaroměři 

 ("Jaroměřský pohár"), kde se družstvo mladších umístilo na 

druhém místě a družstvo starších se taktéž umístilo na druhém 

místě.  

Dále dne 5. 10. 2013 dosáhlo družstvo mladších na 5. místo a 

družstvo starších na 3. místo v soutěži v Hronově na 

"Hronovském poháru". 

V letošní poslední soutěži, v „Závodě hasičské všestrannosti“, 

která se konala v Mezilesí, se 

družstvo mladších umístilo na 

10. místě a družstvo starších 

na 18. místě z celkového 

počtu 58 startujících družstev. 

 

Družstvu mladých hasičů 

bude koncem roku 

poskytnuto nové vybavení. 

Nákup vybavení bude 

finančně krytý přiznanou 

dotací od Nadace ČEZ. 

Vypracování a podání 

žádosti o dotaci zajistili 

Michal a Martina Bohadlovi. 

 

 

 

 

Závěrem pak jménem svým a 

jménem celého výboru SDH 

přeji všem spoluobčanům 

příjemné prožití blížících se 

vánočních svátků, hodně 

zdraví, štěstí a úspěchů 

v novém roce. 
                                                                                                                                                                          

Ing. Miloš Jerman, 

 jednatel SDH Žďárky 



  

 

Oddíl cvičení dětí. 

 

Od letošního školního roku došlo ke změně ve cvičebních skupinách. 

Rozdělili jsme se na 3 části.  

 

V úterý cvičí nejdříve od 16.00 hod 
předškolní děti a prvňáčci pod vedením pí 

Komárové a Staňkové. Věnujeme se 

všeobecnému tělesnému rozvoji. Hodně si 

hrajeme s míči, používáme švihadla a tyče. 

Také se učíme šplhat a cvičíme gymnastiku. 

Nebojíme se ani trampolínky a už přeskočíme 

kozu. Děláme velké pokroky a určitě se  

rádi předvedeme veřejnosti. 

 

Druhá skupina dětí ve věku od 8 - 12 cvičí 

v 17.00 hod s pí Staňkovou a její šikovnou 

pomocnicí Barčou Bohadlovou. My starší 

využíváme všechno nářadí a náčiní, které 

v naší tělocvičně je. Naše cvičení už obsahuje i 

obtížnější cviky, někteří už zvládnou i cvičení 

na bradlech, také salto vpřed na trampolínce a 

známe i pravidla některých míčových her. 

Doufáme, že i nám se podaří zacvičit vše před 

rodiči. 

 

Třetí skupina jsou rodiče s dětmi, o které se 

stará pí Hybšová a  pí Lamková. Formou hry 

se děti pod ochranou svých rodičů seznamují 

s nářadím a náčiním. Jsou velmi odvážné a 

šikovné. 

 

 

Ještě máme skupinu dorostenců, kteří pravidelně trénují v pátek od 16.00 hod stolní tenis. Letos 

jsou už dokonce účastníky okresní soutěže. O vylepšování jejich herní techniky se stará p. 

Staněk. 

Všichni se společně s dospělými účastníme soutěží „vesnických jednot“.  

 

Také jsme si zahráli ringo na turnaji v Novém Městě nad Metují. 

 

 Všechny naše sportovní úspěchy jsou pravidelně zveřejněny na stránkách obecního úřadu 

 www.obeczdarky.cz . 

 

                                                    Do Nového roku 2014 Vám všem i sobě přejeme hodně úspěchů. 

 

aši mladí florbalisté 

též úspěšně 

reprezentují naši 

malou obec. 

Scházejí se sice 

nepravidelně, dresy mají 

zapůjčené, ale pilně trénují 

a již několikrát se zúčastnili 

N 

http://www.obeczdarky.cz/


  

florbalových přátelských utkání. Jejich poslední akcí byl florbalový turnaj v Rokytníku, kterého se 

zúčastnili florbalisté z Jaroměře, Kalné Vody a Rokytníka.  Mladší florbalisté ve složení V. Vytlačil, P. 

Šimek, V. Vondrášek, V. Neuschl a J. Svatoš ( Vysoká Srbská) vybojovali  po náročných  zápasech 

bronzovou příčku. Ti starší nastoupili do zápasů v sestavě J. Chráska, L. Komár, M. Dlhopolec, V. 

Jerman a D. Šimek a zkušenější přivezli stříbro.  

Poděkování patří především rodičům, kteří zajišťují dopravu a dozory na trénincích.  
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V letošním 46. ročníku této soutěže jsme obsadili 3. Místo ze 20 účastníků. 

V družstvech obsadili 1. místo dorostenci v malé kopané.  2. místa si 

vybojovala družstva dorostenců ve florbale a žákyň ve stolním tenise  a 

3. místo dorostenci ve stolním tenise. 

V soutěži jednotlivců jsme získali celkem 21 1.míst. 
 

J. Chráska, M. Staněk, M. Sedláček, V. Jerman, V. Sedláček – stolní tenis 

N. Hanušová – gymnastika 

B. Bohadlová, D. Šimek, L. Komár, N. Hanušová – duatlon 

P. Šimek, V. Hanzl – přespolní běh 

M. Jerman, K. Jermanová, M. Cvrkal, J. Němeček, H. Staňková – plavání 

P. Šimek, D. Dlhopolcová – skok daleký 

P. Šimek, D. Šimek – hod míčkem  

 

Obsadili jsme také mnoho 2. i 3. míst. Všem účastníkům a hlavně dětem moc 

gratulujeme. 

Do nového ročníku jsme opět přihlášeni a tak zveme všechny naše členy k účasti 

v soutěžích a přejeme jim mnoho úspěchů. 

 

Naši sportovci se účastní také  okresních soutěží. 
V malé kopané máme 2 družstva.  

Družstvo “A“ obsadilo 8. místo,   

družstvo “B“ ukončilo sezónu na 2. místě. 

Oddíl fotbalu uspořádal turnaj, ve kterém hrálo 12 družstev – vítězem se stalo 

družstvo z Liberce. 

 

Tenis hrají také 2 družstva, v okresní 1. třídě jsme na 5. místě a v okresní soutěži 

veteránů máme 3. místo. 

 

Stolní tenis má v okresní soutěži od letošního roku také 2 družstva. 

V OP I. je družstvo „A“ na 3.místě a v OP IV. je družstvo “B“ zatím poslední.



  

 

Na konci srpna se jako 

každoročně konala v Malé 

Čermné pouť. Dala jsem se 

do řeči s hosty ze Žďárek a 

z ní kromě jiného vyplynulo, 

že se neví, jak je to s těmi 

vyhlášenými 

maločermenskými koláčky, 

které se na pouti prodávají. 

Napadlo mne, že by 

neškodilo stručně 

připomenout historii pouti a 

k těm koláčkům se nakonec 

také dostaneme. A nejen 

k nim.  

Nalistujeme-li ve slovníku 

heslo „pouť,“ najdeme tam 

tyto významy: 1. putování, 

cesta, cestování, 2. putování 

na posvátné místo, 3. 

církevní slavnost k uctění 

památky světce, jemuž je 

zasvěcen místní kostel, 

kaple ap., spojená s lidovou 

zábavou, 4. (nověji zejména) 

takto zábava, atrakce, prodej 

u stánků ap. Většina 

současníků má pouť 

spojenou se střelnicí a 

centrifugou, horskou dráhou 

a autodromem, klobásami, 

cukrovou vatou a ohlušující 

muzikou.  

Jak daleko je takové světské 

hemžení od idylických 

poutí, jež známe třeba z 

Němcové, z Jiráska nebo z 

Baara, kdy se kolem 

poutního místa rozložilo pár 

kramářů se svými boudami, 

aby se u nich mohli poutníci 

občerstvit anebo si koupit 

něco na památku. Ale i 

tenhle žánrový obrázek je 

jen okrajovým třapečkem 

záležitostí, v níž hraje např. 

pouťové perníkové srdce jen  

podružnou roli. To podstatné 

tkvělo a tkví v onom 

putování. Někdy jen na den 

na dva, jindy i na delší dobu 

se naši pradědové a prabáby 

vytrhli z koloběhu 

každodenního života a 

vydali se se svými sousedy a 

spolufarníky na cestu do 

Malých Svatoňovic, Rokole 

nebo např. do Vambeřic. 

Jistě, šlo taky o 

společenskou událost a o 

příležitost k odreagování, ale 

přece jenom hlavní byl při 

tom onen zbožný úmysl - 

pouť za Někým, koho 

chceme uctít modlitbou, 

písní a vlastně i tou fyzickou 

námahou, komu chceme 

svěřit své starosti a trápení a 

koho chceme poprosit, aby 

nás jich zbavil, nebo nám je 

alespoň pomohl nést.  

Představa houfce, 

táhnoucího krajinou, 

nesoucího korouhve a 

zpívajícího nábožné písně, 

jejichž jednotlivé verše 

hlasitě vyvolává 

předříkávač, u leckoho z nás 

vzbudí shovívavé pousmání. 

Ale neprávem. V těch 

prostých projevech víry bylo 

tolik koncentrace, tehdy se 

říkávalo usebrání, že ji svým 

předkům můžeme v dnešním 

zápase s uspěchaností leda 

závidět. I my se sice občas 

vydáme do Staré Boleslavi, 

Králík nebo na Hostýn, ale v 

drtivé většině autem, vlakem 

nebo autobusem, protože na 

nic jiného prostě není čas. 

Přitom to někdejší putování 

jako by bylo metaforickým 

obrazem celého našeho 

života. I o něm přece 

hovoříme jako o pouti. I v 

něm táhneme spolu se svými 

bližními. Občas jdeme 

utěšenou krajinou, občas 

slzavým údolím. Chvílemi 

prší, chvílemi svítí sluníčko. 

Připadáme si najednou ušlí a 

unavení, ale myslíme na cíl, 

který se nám zdá v 

nedohlednu, ale k němuž 

chceme dospět. Na konec 

naší cesty, kde se sejdeme s 

mnoha dalšími poutníky a 

společně vzdáme chválu 

Pánu nad námi. Věříme, že 

po všem pozemském 

plahočení nám tam bude 

odměnou taky nějaká ta 

pouť ve smyslu všeobecné 

slavnosti. Oddech, radost a 

potěšení a kdoví - třeba i 

dobré koláčky. 

Pouť v Malé Čermné je 

jedna z pozdních letních 

poutí. Koná se na konci 

srpna. To proto, že je 

zasvěcena sv. Bartoloměji, 

který má svátek 24. srpna. 

Jméno sv. Bartoloměje je 

pevně svázáno s naší 

vesnicí. Malá Čermná, o níž 

první záznamy jsou již 

z poloviny 14. století, patřila 

farností ke kostelu sv. 

Bartoloměje v sousední 

Velké (Německé) Čermné, 

dnes polská Czermna. 

Patřila k ní odpradávna a to i 

v bouřlivých dobách 

husitských, i ve zmatcích 

třicetileté války. Patřila k ní 

až do návštěvy pruského 

krále Fridricha II. v tomto 

 
Ohlédnutí za poutí v Malé Čermné 

 



  

kraji. Když uchvátil 

sousední Kladsko a rozdělil 

nás hranicí, zařídil taky, aby 

byla Malá Čermná 

převedena do farnosti 

hronovské (1786). Naši 

předkové neměli Velkého 

Frice, jak mu říkali, nijak 

v lásce a snad i proto zůstali 

svým způsobem věrni staré 

farnosti tím, že poutní 

slavnost slavili stále na den 

sv. Bartoloměje. Pouti 

v Malé Čermné byly slavné, 

hojně navštěvované z české i 

německé strany. Na návsi 

rozprostřeli své boudy 

kramáři, prodával se perník, 

turecký med i máčené 

okurky. Nechyběl kolotoč, 

houpačky, šipková střelnice, 

harmonikář či flašinetář, což 

dokládají záznamy o 

zaplacení poplatku za 

produkci do obecní kasy. 

V obou hotelích i v hostinci 

U města Náchoda vyhrávala 

hudba. Pouťové koláče byly 

napečeny v každé rodině 

k uctění návštěv.  

Po 2. světové válce, 

především v souvislosti 

s poválečným uspořádáním, 

kdy se hranice na dlouhou 

dobu uzavřely, se pouť 

držela jen jako rodinný 

svátek – příležitost k rodinné 

sešlosti a sousedskému 

setkávání. Tak tomu bylo až 

do začátku 90. let minulého 

století. Po tzv. sametové 

revoluci z iniciativy 

několika místních občanů a 

především za pochopení 

vedení a pracovníků 

místního domova důchodců 

došlo ke vzkříšení pouti. 

V domově se vždy dbalo na 

to, aby se klientům 

připravila slavnost včetně 

příslušného pohoštění 

k různým příležitostem 

(pouť, velikonoce, vánoce, 

MDŽ apod.). Většinou měla 

komorní ráz, ale pouť byla 

pojata jako svátek nejen pro 

klienty, ale i pro širokou 

veřejnost. Napekly se 

koláče, dortíky, vyrobily se 

chlebíčky, jednohubky a 

obstaraly se nápoje všeho 

druhu. Udělala se propagace, 

rozeslaly  pozvánky, pozvala 

se hudba, připravily se stoly 

a lavice pro hosty a pouť 

mohla vypuknout. Odezva 

byla veliká. Do parku 

bývalého hotelu Bohemia, 

nynějšího domova 

důchodců, se přicházeli 

návštěvníci dobře pobavit, 

zazpívat si a zatancovat.  

Tak je tomu dodnes, jen 

s tím rozdílem, že značnou 

část starostí vzali na svá 

bedra maločermenští hasiči. 

Zajišťují veškeré pohoštění, 

k čemuž už tradičně patří 

výborné klobásy a pečené 

prasátko, nebo alespoň kýta, 

a bohatý sortiment nápojů. 

Nejnověji jim přibyla také 

povinnost postavit dva párty 

stany, které se pro 

nevyzpytatelnost počasí 

staly nezbytností, aby se 

návštěvníci mohli nerušeně 

bavit i za nepříznivého 

počasí.  

Na slavnost si v posledních 

letech našli cestu i polští 

sousedé. Našich návštěvníků 

si musíme hledět, protože 

naše vesnice je malá. Je nás 

jen asi šedesát. Skoro 

všichni se nějakým 

způsobem podílíme na 

zabezpečení průběhu pouti a 

tak našimi hosty jsou 

především přespolní. Zjistili 

jsme, že v žádné ze 

sousedních obcí, včetně obcí 

spadajících pod Hronov 

stejně jako my, podobnou 

pouťovou slavnost 

nepořádají. Jsme tedy rádi, 

že jsme obnovili tradici a že 

se návštěvníkům u nás líbí. 

Nezapomeňte si poslední 

srpnový víkend poznamenat 

do kalendáře, jste srdečně 

zváni! (Pozn.: letos jsme 

zkušebně z praktických 

důvodů přesunuli pouť na 

sobotu a to se osvědčilo. Je 

tedy třeba sledovat plakáty.) 

A jak je to 

s maločermenskými 

koláčky? Ty se pečou 

v kuchyni domova 

důchodců, která má na 

výrobu zhruba 2000-2500 

koláčů potřebné vybavení. 

Koláčky, kterým se pro 

způsob provedení říká 

růžička, vyrábí personál 

domova obvykle celé 

odpoledne. Nic není ošizené, 

ani těsto ani tři druhy 

nádivek - tvarohová, 

maková a povidlová.  

A pokud se žďáreckých 

týká? Tak ti mají ke sv. 

Bartoloměji také vazbu a to 

velmi zajímavou.  Jak je 

známo, Žďárky nikdy 

neměly svůj kostel. Přifařeni 

byli k Hronovu, ale protože 

do Velké Čermné to bylo jen 

přes pole, tak byli žďárečtí 



  

pravidelnými návštěvníky 

tohoto kostela. Dveře do 

kostela na západní straně se 

nazývaly žďárecké dveře a 

vstupovalo se jimi ještě 

v meziválečném období. 

Méně již za války a vše 

skončilo krátce po válce.  

Dnes z bývalé slušné polní 

cesty ze Ždárek do Czermne 

moc nezbylo, ale průchozí je 

a hranice padly. Pečlivě 

upravený areál kostela sv. 

Bartoloměje je němou 

připomínkou kousku 

společné historie.   

                                                                                                             Eva Pumrová 
 

Čerpáno ze Someš Jaroslav, PhDr., historik, publicista, z knihy Evy Pumrové Historie obce Malá Čermná 
po roce 1850 a z informací bývalých a současných pracovníků domova důchodců a obyvatel obce.  

 

Cyklobusy přepravily letos rekordní počet 

cestujících 

Datum a místo konání: 

Kladské pomezí, 19. 10. 2013 - 30. 11. 2013 

Poslední zářijový víkend  se letos  naposledy rozjely  cyklobusy, které společnost pro rozvoj 

cestovního ruchu  Branka, o.p.s.  organizuje a  propaguje  již desátou sezonu. Letošní letní sezona 

2013 byla v historii počtu přepravených osob nejúspěšnější. Od května do září přepravily 

cyklobusy na obou linkách přesně 10 518 osob.  To je zhruba o tisíc cestujících více než 

v loňském roce. 

První  trasa vedla   z Hradce Králové  přes 

Náchod do Adršpachu a dále až na Pomezní 

boudy. Druhá trasa byla připravena pro ty, 

kteří se chtěli dostat z Náchoda do oblasti 

Stolových  hor v Polsku. Výhodou této služby 

je, že můžete  podniknout krásný výlet,  aniž 

byste použili auto. Jednoduše se dostanete 

do  turisticky nejpřitažlivějších míst v regionu 

a pak na kole nebo pěšky zpátky domů. 

Cyklobusy  využívají také   dovolenkáři, 

kteří   si tak mohou zpestřit svůj pobyt 

v Kladském pomezí.  Při zvolení vhodné trasy 

je to služba vítaná také rodinami  s dětmi, 

které by ještě nezvládli 

dlouhý  náročný  výlet.   Projekt je finančně 

podporován z dotace Královéhradeckého kraje 

a za finančního přispění obecně prospěšné 

společnosti   na rozvoj cestovního 

ruchu  Branka, o.p.s. 

V zimní sezoně plánuje  Branka, o.p.s. 

podpořit provoz skibusů. 

Příznivci  běžeckého sportu se budou moci 

každou sobotu pohodlně dostat na oblíbená 

místa do Jestřebích hor a do Stolových hor 

v Polsku.  Předpokládaný provoz by měl být 

zahájen poslední prosincovou sobotu a 

ukončen v únoru.  

 

Podrobné informace včetně doporučených tras, jízdních řádů  naleznete na 

http://ski.kladskepomezi.cz/. 

http://ski.kladskepomezi.cz/


  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Církev československá husitská Hronov 

Bohoslužby jsou pravidelně každou neděli – v 8:30 hodin, v Husově sboru  

v Hronově 

Čas vánoční začíná adventem-adventní neděle jsou čtyři – první je 1. 12. 

2013 

 

  3. neděli adventní v 16:00 hodin - ekumenická bohoslužba  

v Malé Čermné Polsku 

 

Štědrý den                                                            24. 12. ve 23.00 hodin  

 - půlnoční bohoslužba se zpěvem koled  

 

Hod Boží vánoční                                                  25. 12. v  8:30 hodin  

- bohoslužba 

 

Bohoslužba s poděkováním za rok 2013               29. 12. v  8:30 hodin  

 

První bohoslužba roku 2014                                 05. 01. v  8:30 hodin  

 



  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 

Připravované akce v obci v roce 

2014 

Myslivecký ples    11. 01. 2014 

Hasičský ples        15. 02. 2014 

Karneval                16. 02. 2014 

 

        Žďárky                                            l.p. 2013 

                       

VÁNOČNÍ  JARMARK 
 

Výstava v tělocvičně otevřena   
o víkendech  

od 13 do 17 hod. 
Doprovodný program: 

 

14.12. Předvánoční čas - vystoupení ZŠ Žďárky  16,00 
15.12. Ukázka hrnčířského řemesla                     14,00 
21.12. Vánoční čtení pod lampou                         16,00 
22.12. Hudební vystoupení ZUŠ Hronov               14,00 
28.12. Babičky hrají dětem loutkové divadlo          14,00 
29.12. Folková skupina Chvíle                              14,00 

 
                                                Akce se koná pod záštitou obce Žďárky  

 

 

 

 



  

Vánoční výstava ve Žďárkách 

Před pár lety vznikl nápad: 

     V naší obci a okolí je tolik lidí, kteří mají šikovné ruce a dobré nápady. V místní škole je tolik krásných věcí, 
které děti vyrobí a nikdo, kromě rodičů, o tom neví. Vždyť by to byl hřích neukázat to všem lidem. Proč se 
nepochlubit a skromně si to nechávat pouze pro sebe. A tak jsme přemlouvali, lákali, až jsme společnými silami 
uspořádali první vánoční výstavu ve Žďárkách. 
 

     Jediným místem, kde se taková akce u nás 
může uskutečnit je místní tělocvična. Stoly jsme 
rozestavili, každý vystavující si ten svůj krásně 
naaranžoval a celý sál s koši na košíkovou se 
rázem proměnil a dýchal na nás Vánocemi. Když 
jsme se pak konečně zastavili a v klidu pohlédli 
na výsledek našeho snažení, úžasem každý z nás 
oněměl.  
 
     Lidé, kteří přišli a vystavovali, lidé, o kterých 
jsme do té doby nic bližšího netušili, přestože 
jsme celý život žili vedle nich, se nám rázem 
otevřeli a našli jsme s nimi společné téma k 
rozhovorům a chuť znovu a znovu vytvářet další 
krásné věci. Je mezi námi tolik šikovných 
ručiček, které nelení a celý rok vyrábí, vytváří, 
malují, aranžují, staví, modelují, šijí, sbírají staré 
věci a znovu jim vdechují život. Nevím, jak jim 
všem poděkovat! Nikdo z nich to nedělá pro 
zisk, pro slávu, a to se dnes velmi cení. Všechny 
je neskutečně obdivujeme, když místo pečení 
cukroví a předvánočního úklidu se brodí 
závějemi, několikrát běží od domu k tělocvičně a 
zpět, aby na jejich výstavním stole bylo všechno 
tak, jak si to doma předem připravili.  
 
     Je to neuvěřitelné, protože letošní výstava 
bude již desátá. Ty první roky, byly prostě pouze 
vánoční výstavou, i když nikdy nebylo 

podmínkou vystavovat pouze věci, které souvisí 
s Vánocemi.   Před třemi lety jsme to celé pojali 
jako výstavu betlémů a do posledního dne jsme 
netušili, kolik lidí nám svůj betlém zapůjčí. 
Nakonec se na sále sešlo celkem 85 různých 
druhů betlémů. Další rok jsme část sálu 
proměnili ve vánočně vyzdobenou světničku a 
loňský rok měl voňavé a sladké téma cukrárna, 
které bylo krásné jak pro oko, tak i pro jazýček.  
      
     Letos se chceme přenést na náves mezi staré 
chaloupky, kde se bude konat staročeský 
jarmark. Velkým a neuvěřitelně ochotným 
pomocníkem k dotvoření vesnické atmosféry se 
nám stal úžasný a skromný člověk, malíř a 
ilustrátor Petr Čuhanič. Je nám nesmírnou ctí, že 
naše přání vyslyšel a přispěl svým uměním. Ještě 
jednou mu tímto velmi děkujeme! A pokud jste 
již trochu napjatí, co že pro nás pan Čuhanič 
udělal, přijďte se určitě na letošní výstavu 
podívat. Jeho práci se budeme snažit dotvořit 
tak, aby každý z Vás měl pocit, že se právě 
nacházíte na starém jarmarku, každý stánek Vás 
láká svým zbožím a děti jásají, že přijelo kočovné 
divadlo. Toto bude pouze jedna část výstavy, 
druhá část opět nechává prostor lidem, kteří 
chtějí ukázat, co dokáží a mezi nimi můžete být i 
Vy. 

 
     Pokud jsme Vás alespoň trochu zaujali, určitě nás kontaktujte a nezapomeňte se k nám do Žďárek přijít vždy o 
víkendu od 14. do 29. 12. 2013 podívat. Týden před Vánocemi od 16. do 20. 12. v dopoledních hodinách bychom 
rádi, po předchozí domluvě, prohlídku výstavy nabídli školám, školkám, domovům důchodcům z blízkého okolí. 
Každý víkend bude výstava otevřena vždy od 13.00 do 17.00 hod. a doplněna kulturním programem. První víkend 
14. 12. a 15. 12. vystoupí děti ze ZŠ a MŠ školy Žďárky se svou vánoční hrou a zpíváním, pan Toms ukáže hrnčířské 
řemeslo, další víkend 21. a 22. 12. pak Čtení pod lampou a vystoupení dětí ze ZUŠ Hronov, poslední víkend 28. a 
29. 12.  zahrají babičky dětem loutkové divadlo a zazní folková skupina Chvíle.  Přesný program se dozvíte z 
plakátků nebo internetových stránek naší obce: http://www.obeczdarky.cz/. Nezapomeňte se podívat a navštívit 
nás. 

                                                                                                              Rádi Vás uvidíme. 
          Píšovi a Hanzlovi 



  

 
 
 
 
   

Hronov            neděle v 8.00 hod., ostatní dny (kromě středy) - 17.00 hod. 
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Pravidelné bohoslužby 

církve římskokatolické 

v kostele Všech svatých 

Hronov       

 neděle v 8.00 hod., 

 ostatní dny (kromě středy)         

- 17.00 hod. 

 

Velké Poříčí   

neděle v 9.45 hod., 

středa 17.30 hod. 

 

kontakty: P. Mgr. Jaroslav 

Jirásek  - tel. 491483321, 

737755480, 

j.jirasek@centrum.cz, 

hronov.farnost.cz 

 

Římskokatolická farnost Hronov 
– pozvánka na vánoční bohoslužby 

 
VÁNOČNÍ MŠE SV. NEJEN PRO DĚTI 
 se zpíváním koled – Štědrý den, 24. 12. v 15.00, kostel Hronov.  
 
PŮLNOČNÍ MŠE SV. – SLAVNOST NAROZENÍ PÁNĚ  
Hronov - 24. 12. ve 24.00 hod. s doprovodem sboru a orchestru ZUŠ Hronov.  
Velké Poříčí -  24. 12. ve 22.00 hod. vánoční mše sv. 
 
25.12. Boží hod vánoční, 26. 12. sv. Štěpán  
– po oba dny mše sv. v Hronově v 8.00 hod., Velké Poříčí v 9.45 hod. 
 
Mše sv. s PODĚKOVÁNÍM  ZA UPLYNULÝ ROK bude na sv. Silvestra 31. 12. v 17 hod. 

NOVOROČNÍ BOHOSLUŽBA – svátek Matky Boží Panny Marie 1. 1. 2014 

Hronov         v 8.00 hod. 

Velké Poříčí v 9.45 hod. 

 
TŘÍKRÁLOVÁ BOHOSLUŽBA – slavnost Zjevení Páně, 6. 1. v 17.00 hod., žehnání 
vody, kadidla a křídy.  
 

mailto:j.jirasek@centrum.cz

